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اخبار ادبی و هنری

هدیه به خوانندگان

شهید محمدعلی رجایی)ره(: هنر وقتی شایسته صفت مردمی 
اس��ت که منعکس کننده خواس��ته ها و آمال انسان های محروم و 

ستمدیده باشد.

تو را غایب نامیده اند، چون »ظاهر« نیستی، نه اینکه »حاضر« 
نباشی.

»غیبت« ب��ه معنای »حاضر نبودن«، تهمت ناروایی اس��ت 
ک��ه به تو زده اند و آنان که بر این پندارند، فرق میان »ظهور« 
و »حض��ور« را نمی دانند، آمدن��ت که در انتظار آنیم به معنای 
»ظهور« اس��ت، نه »حضور« و دلش��دگانت که هر صبح و شام 
ت��و را می خوانند، ظهورت را از خ��دا می طلبند نه حضورت را. 
وقتی ظاهر می شوی، همه انگشت حیرت به دندان می گزند با 
تعج��ب می گویند که تو را پیش از این هم دیده اند. و راس��ت 
می گوین��د، چرا که تو در میان مائی، زیرا امام مائی، جمعه که 
از راه می رسد، صاحبدلان »دل« از دست می دهند و قرار ازکف 
می نهند و قافله دل های بی قرار روی به قبله می کنند و آمدنت 

را به انتظار می نشینند...
و اینک ای قبله هر قافله و ای »شبروان را مشعله«، در آستانه 
آدینه ای دیگر که با سالروز شهادت پدر بزرگوارتان حضرت 
امام حس��ن عسکری علیه السلام همزمان اس��ت، با دلدادگان 

دیگری از خیل منتظرانت سرود انتظار را زمزمه می کنیم.

شاعران ایرانی از »محمدکاظم کاظمی« 
شاعر افغانستانی تجلیل کردند

مراس��م تجلیل از »محمدکاظم کاظمی« ش��اعر افغانس��تانی مقیم ایران با 
حضور جمعی از شخصیت های فرهنگی و سیاسی و خانواده این شاعر برگزار شد.

در این مراس��م که سه ش��نبه ش��ب در نخلس��تان موسس��ه اوج برگزار شد 
ش��خصیت هایی چون غلامعلی حدادعادل، س��عید جلیلی، علیرضا قزوه، س��فیر 

افغانستان در ایران، معاون فرهنگی وزارت ارشاد و ... حضور داشتند.
غلامعلی حداد عادل رئیس فرهنگس��تان زبان و ادب فارسی در این مراسم 
گفت:  شعر کاظمی، شعر اعتراض است، شعر درد و رنج ملتی که حداقل نزدیک 
به 40 س��ال است یک دوران پرآش��وب را سپری می کند، بغض در گلو شکسته 

یک ملت است.
سعید جلیلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام هم در این مراسم گفت: 
یکی از بهترین شعرهایی که در رحلت امام به دل من نشست، شعر محمد کاظم 
کاظمی بود که این چنین شروع می شد، »امشب خبر کنید تمام قبیله را«، شعری 

که امام را متعلق به همه می داند.
سید احمد نور سفیر افغانستان در ایران شخص دیگری بود که در این مراسم 
به ایراد سخنرانی پرداخت و گفت: معمولا برای مشاهیر و نخبگان پس از آنکه به 
دیار بقا بروند نکوداشت گرفته می شود، ولی این نکوداشت  ها در زمانی که در بین 
ما هس��تند، بس��یار قابل تقدیر است و بدون شک کاظمی از جمله مشاهیری در 
حوزه فرهنگ فارسی است که جایگاه خود را در طی زمان  ها حفظ خواهد کرد.

علی صالحی معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در این برنامه 
گفت: کاظمی شاعری دردمند است که با درد انسان زندگی می کند، غربت لحن 
او را تلخ کرده است، اما شاعر یأس نیست شاعر درد است و همین مزه ماندگاری 

به اشعار او داده است.
علیرضا قزوه، ش��اعر و مدیر مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری هم درباره 
کاظمی اظهار داش��ت: افتخار می کنم که بزرگمردی مثل او در کش��ور ما است، 
خدماتی که این بزرگوار انجام داده اس��ت قابل فراموش��ی نیست و تمام تلاشش 
را صرف کرده تا نگاه مردم را نسبت به افغانستان و مردم این کشور عوض کند.

محمدکاظم کاظمی در پایان این مراسم با حاضر شدن روی سن با تشکر از 
حاضران گفت: امروز دیگر از افغانستان تنها در صفحه حوادث روزنامه های ایران 
س��خن نمی گویند بلکه در صفحه های هنر و شعر نیز حضور دارد و امروز جامعه 
ایران به مدد اهالی رسانه تصویر دیگری از شاعران و مردم افغانستان پیدا کرده اند 
و این برای ما خوشایند است. اما چشم انداز اصلی ما این است که روزی فرا برسد 
که ما برای هم اتباع بیگانه نباشیم افرادی باشیم ساکن یک وطن بزرگ فرهنگی 

که دست تقدیر دشمن ما را از هم جدا کرده است.
اس��ماعیل امینی، حجت الاسلام سید عبدالله حسینی، قنبر علی تابش و علی 
محمد مودب نیز از دیگر حاضران در این مراسم بودند که درباره کاظمی سخنرانی 
کرده و یا ش��عر خواندند. براس��اس گزارش فارس، در پایان این مراس��م از طرف 
سازمان رسانه ای اوج، سفارت افغانستان در ایران، مرکز آفرینش های هنری حوزه 
هنری، حوزه هنری خراسان رضوی، بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، 
خانه ادبیات افغانستان، شهرستان ادب و امید مهدی نژاد از این شاعر پیشکسوت 

اهل افغانستان تقدیر شد.
توضیحات ده نمکی درباره سانحه انفجار 

در پشت صحنه فیلم »معراجی ها«
روز گذش��ته در سانحه تأس��ف باری، در حین ساخت فیلم »معراجی ها« در 
شهرک سینمایی دفاع مقدس انفجاری رخ داد که در نتیجه این حادثه پنج نفر 

درگذشتند و دو نفر مجروح شدند. 
جواد شریفی راد مدیر جلوه های بصری مجموعه تلویزیونی »معراجی ها«، عباس 
رنجبر مدیر شهرک سینمایی دفاع مقدس و دستیارش، رضا فرجی جانشین مدیر 
تولید فیلم و یک دستیار صحنه، افرادی بودند که بر اثر این حادثه، جان باختند.
مس��عود ده نمکی کارگردان فیلم »معراجی ها« که برای حضور احتمالی در 
سی و دومین دوره جشنواره فیلم فجر درحال تصویربرداری است در گفت وگو با 
خبرنگار کیهان گفت: مشغول تولید سکانس های جنگی فیلم »معراجی  ها« بودیم 
و قرار بود بخش هایی از عملیات کربلای چهار بازسازی شود. مسئول جلوه های 
ویژه پروژه مرحوم جواد شریفی مشغول آماده سازی مواد منفجره بود که این مواد 
در دستانش منفجر شد. وی افزود: آقای جواد شریفی راد از رزمندگان پیشکسوت 
دوران جنگ بود و از نیروهای مخلص نیروی هوایی بود که در زمینه خنثی سازی 
بمب ه��ا و موش��ک های به جا مانده خیلی تخصص داش��ت. او از مخلص ترین و 

مومن ترین آدم های سینمای ما بود.
او همچنین از علت این س��انحه ابراز بی اطلاعی کرد و اظهار داش��ت: اداره 
تش��خیص هویت درحال بررس��ی این حادثه هستند و به زودی علت آن را اعلام 

خواهند کرد.
در همین حال اعلام ش��د که مهدی فرجی مدیر ش��بکه یک سیما مسئول 

پی گیری این حادثه شده است.
معاونت س��یمای رس��انه ملی، رئیس سازمان سینمایی وزارت ارشاد، هیئت 
اس��لامی هنرمندان و برخی از شخصیت  ها و نهادهای دیگر با صدور بیانیه هایی 

این حادثه را تسلیت گفتند.
پیام وزیر فرهنگ فلسطین به جشنواره عمار

وزیر فرهنگ فلسطین در آستانه آغاز اکران  فیلم های منتخب جشنواره مردمی 
فیلم عمار در غزه، پیامی را صادر کرد.

به گزارش فارس، »محمد ابراهیم المدهون« وزیر فرهنگ فلسطین در آستانه 
آغاز اکران  فیلم های منتخب جش��نواره مردمی فیل��م عمار در غزه در پیامی با 
تجلیل از برگزاری دوره دوم »روزهای سینمای مقاومت« خواستار سرمایه گذاری 

بیشتر در سینما در عرصه مقاومت شد.
وزیر فرهنگ فلس��طین تاکید کرده است: طرح برگزاری »روزهای سینمای 
مقاومت« جزیی اصیل از طرح مقاومت و آزادی قدس است که در آن سینما نقشی 
اساسی یافته است.وی افزود: سینما امروز جایگاهی اساسی در ایجاد هشیاری و 

تقویت مقاومتی دارد که به آزادی فلسطین منجر خواهد شد.
المدهون با بیان اینکه دور دوم »روزهای سینمای مقاومت« در غزه تقویت 
موفقیت های س��ال گذش��ته است، تصریح کرد: این جش��نواره در مسیر احیای 
روح مقاومت نقش اساس��ی دارد که تنها راه آزادی وطن به  ویژه پس از شکست 

مذاکرات سازش است.
وی با تشکر از برگزارکنندگان این اکران  ها و جشنواره در فلسطین و دبیرخانه 
جش��نواره مردمی فیلم عمار از آن ها خواسته تا تلاش بیشتری برای احیای هنر 

مقاوم و تقویت نقش سینما در عرصه مقاومت انجام دهند.
گفتنی اس��ت، اکران فیلم های برگزیده جش��نواره عم��ار و برخی فیلم های 
فلسطینی در غزه از  امروز در حالی آغاز می شود که وزیر فرهنگ فلسطین سخنران 

اصلی این مراسم و »ریسمانی نزدیک تر از رگ« فیلم افتتاحیه آن خواهد بود.
افزایش نژادپرستی در سینمای انگلستان

براساس گزارش تحقیقی که اخیرا در نشریه سینمایی اسکرین دیلی منتشر 
شده، نژادپرستی در صنعت سینمای انگلستان به اوج خود رسیده و سیاهپوستان، 

آسیایی  ها و دیگر اقلیت های نژادی در این سینما جایی ندارند.
به گزارش فارس، براساس تحقیقاتی که اخیرا در سطح کمپانی های فیلمسازی 
انگلستان منتشر شده است، بخش اعظمی از نیروی انسانی  مشغول در صنعت 
سینمای انگلستان بلاخص در رده اجرایی سفیدپوست هستند، این در حالی است 

که انگلستان یکی از بزرگترین کشورهای مهاجرپذیر دنیاست.
در این تحقیق بیش از 75 درصد از کمپانی های فیلمسازی فعال در صنعت 
س��ینمای امروز انگلستان، تحت پوش��ش قرار گرفتند. این فهرست دربرگیرنده 
کمپانی ه��ای تولید، فروش، نمایش، توزیع، پ��س از تولید، تبلیغاتی، جلوه های 
ویژه و آژانس های استعدادیابی است. هیچ کدام از این کمپانی  ها توسط یک غیر 
سفیدپوس��ت اداره نمی ش��ود و تنها تعداد بسیار معدود و انگشت شماری از افراد 

سیاهپوست، آسیایی و دیگر نژاد ها در سطوح پایین تر اجرایی فعالیت می کنند.
»مایکل فوس��تر«، مدیرعامل سابق آژانس  ICM که هم اکنون یک آژانس 
استعدادیابی است، در مصاحبه ای نادر با رسانه  ها نسبت به نژادپرستی موجود در 

صنعت سینمای انگلستان ابراز نگرانی کرد.
فوس��تر گفت: حفظ جانب نژاد س��فید در صنعت فیلم به اندازه هیچ بخش 
دیگری از رس��انه های انگلس��تان نمود ندارد. این صنعت همچنان از نظر درک و 

آگاهی از مشکلات زیادی رنج می برد.

مشاور رئیس جمهور:

دولت اقتصاد مقاومتی را
 باید در اجرا پیاده کند

مش�اور فرهنگی رئیس جمهور تاکی�د کرد: معتقدم دولت 
درباره بحث مقاومت اقتصادی باید به جای تکرار منویات رهبر 

انقلاب، فرمایشات ایشان را اجرا کند.
حسام الدین آشنا مشاور فرهنگی رئیس جمهور در مورد عزم دولت 
در مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: بنده معتقدم ریاست محترم جمهور 
ب��ا تعیین مع��اون اول یعنی مقام بعد از خود برای پیگیری مفاس��د 

اقتصادی اراده و عزم سیاسی دولت را مشخص کرد.
وی اف��زود: در زمینه اقدام عملی دولت برای مبارزه با مفس��دان 
اقتصادی دولت به مبارزه با ریش��ه های فس��اد نی��ز توجه دارد تا هم  

راستا و همزمان با مبارزه با افراد پیگیری شود.
آش��نا در پاس��خ پرسشی که آیا این زیرس��اخت ها به دلیل نقض 
قوانین بوده است یا خیر، تاکید کرد: مجموعه ای از موقعیت اقتصادی 
خاص کش��ور که با تحریم تشدید ش��د، نقض قوانین و گاهی اوقات 

ساختارهای معیوب است.
به گزارش فارس مش��اور فرهنگی رئیس جمهور در پاس��خ به این 
پرس��ش که بحث اقتصاد مقاومتی در لایحه بودجه 93 که تقدیم به 
مجلس شورای اس��لامی شده است دیده نشده است، گفت: معتقدم 
دولت به جای تکرار منویات رهبری باید منویات رهبر انقلاب را اجرا 

کند.
دول��ت در لایح��ه ای که به مجلس ارائه کرده اس��ت به دنبال 
کاهش تعهدات بی جای دولت و ایجاد تعادل میان هزینه و درآمد 

دولت است.

بی قرارها
غباره��ا را  دل  خل��وت  گرفت��ه  درب��ر 

! ه��ا ر بها ر  د گل  ش��کفتن  عل��ت  ی  ا
سال هاس��ت آب  و  آین��ه  و  چلچ��راغ  ب��ا 

ره��ا بی قرا طلب��ت  در  ند  بس��ته ا ص��ف 
بب��ار بی ادع��ا،  درخش��ش  ناگه��ان  ای 

ش��ب زنده دارها! موی��ه ی  ش��انه های  ب��ر 
نهاده ای��م راه��ت  نهای��ت  ب��ر  چش��م  م��ا 

انتظاره��ا! ازی��ن  باش��د  ت��ا ممک��ن اس��ت 
زهرا محدثی خراسانی

***
صبر ایوب

خاک��م اگرچ��ه، نی��م ن��گاه ت��و کیمیاس��ت
ب��اور بک��ن ک��ه منتظ��رم، خاک، بی ریاس��ت

صب��رم اگرچ��ه رش��ته ی ای��وب بافته س��ت
ام��ا مگ��ر تحم��ل ای��ن رش��ته تا کجاس��ت؟

»ای غای��ب ازنظر که ش��دی همنش��ین دل«
من عاش��قم، حس��اب من از دیگران جداست!

دس��تی بک��ش به خ��اک من این بار بش��کفد
پروان��ه ای که از قفس صبح و ش��ب رهاس��ت

صبح��م، طل��وع ک��رده ام از ابت��دای خوی��ش
آنج��ا که قل��ب منتظ��ران غرق در دعاس��ت

ک��ن ظه��ور  زمانه��ا،  تم��ام  صاح��ب  ای 
غوغای��ی از حض��ور ش��ما در دل��م بپاس��ت

خاک��م اگرچ��ه، در نف��س صبحه��ای م��ن
هر لحظه ای که می ش��کفد، ردی از شماس��ت

***
فردای تو

ت��و قدم ه��ای  ف��رش  دل،  دری��ای  دام��ن 
ت��و تماش��ای  مس��ت  موجه��ا،  رقص کن��ان 

طپ��ش در  نفس��ت  از  آس��مان  نف��س  ای 
ف��رش زمین پیش��کش، عرش خ��دا جای تو

تیرگ��ی نظ��رت  در  آفت��اب  نظ��ر  ای 
جل��وه ی ه��ر صبح��گاه، خن��ده ی زیب��ای تو

می رس��د از هر ط��رف، یاد تو ب��ا چنگ و دف
ای ک��ه ملائک به صف، خم ش��ده ب��ر پای تو

دس��ت زمی��ن را بگی��ر، ای م��دد بی نظی��ر
ای هم��ه آف��اق پی��ر، در غ��م ف��ردای ت��و

***
گل حضور

و بی ت��و اش��ک در آغاز راه س��د ش��ده اس��ت
حری��م باغچ��ه در زی��ر پ��ا لگد ش��ده اس��ت

چگون��ه بی ت��و مس��افر ش��ود در ای��ن وادی
دل��ی که ت��ازه ره عش��ق را بلد ش��ده اس��ت

می گ��ذرد ق��رن  مث��ل  ثانیه ه��ا  بی ت��و  و 
ببی��ن چگونه زمان با من و تو بد ش��ده اس��ت

ش��کوه س��بزه و گل جای خود ولی ای عشق!
گل حض��ور تو امروز سرس��بد ش��ده اس��ت...

ت��و می رس��ی و دلم تا به خود نجنبیده اس��ت
تم��ام ثانیه ه��ا مث��ل ب��اد رد ش��ده اس��ت

ن��گاه پنج��ره در کوچ��ه خی��ره می مان��د...
و چشم محو س��واری که می رسد شده است...
زهرا بیگدلی

اعضای تیم مذاکره کننده هس�ته ای کش�ورمان 
در م�ورد مذاکرات اش�مید و عراقچی که امروز آغاز 
می ش�ود پیرامون زمان اجرای توافق ژنو توضیحاتی 

را ارائه کردند.
وزیر امور خارجه کشورمان در این رابطه دیروز در صفحه 
فیس بوک خود نوشت: مذاکرات هسته ای با جدیت و اراده 
سیاس��ی قوی جریان دارد و هیئت های کارشناسی ایران و 
1+5 ده ها س��اعت مذاکره فشرده داشته و به نتایج مثبتی 
رسیده اند، آخرین دور مذاکرات کارشناسی از ساعت 8 صبح 
دوشنبه قبل شروع شد و یکسره تا ساعت 7 صبح سه شنبه 
)یعنی حدود 23 ساعت( ادامه داشت و بعد به دلیل شروع 
تعطیلات س��ال نو میلادی متوقف ش��د. این نشانه جدیت 

طرفین برای رسیدن به تفاهم و شروع روند اجراست.
ظریف تاکید کرد: برای ادامه مسیر بر اساس برنامه اقدام 
بس��یار جدی هس��تیم و معتقدیم با تعهد متقابل به توافق 
ژنو، پیش��رفت ورود به مرحله دشوار بعدی یعنی مذاکره و 

دستیابی به راه حل جامع امکانپذیر است.
»سیدعباس عراقچی« مذاکره کننده ارشد تیم هسته ای 
کشورمان و سرگئي ریابکوف معاون وزیر خارجه روسیه نیز 
ش��ب سه شنبه درباره مذاکرات هس��ته ای ایران و 1+5 در 

تماسی تلفنی به گفتگو و رایزنی پرداختند.
عراقچی در پاس��خ به سوالی درباره اخبار منتشر شده 
مبنی بر حضور وندی ش��رمن معاون وزیر خارجه آمریکا و 
نماینده این کشور در گروه 1+5 در مذاکرات امروز در شهر 
ژنو عنوان کرد: مطلع شدیم که خانم وندی شرمن در مسیر 
س��فر به مس��کو توقفی نیز در ژنو خواهد داشت و احتمال 
دارد ملاقات سه جانبه ای بین اینجانب، وندی شرمن و هلگا 
اش��میت معاون کاترین اشتون مس��ئول سیاست خارجی 

اتحادیه اروپا در ژنو برگزار شود.
پایگاه المانیتور نیز نوشت: وزارت خارجه آمریکا امروز 
چهارشنبه اعلام خواهد کرد که »وندی شرمن« به ژنو خواهد 

رفت تا درباره اجرای توافق موقت با ایران گفت وگو کند.

»سیدعباس عراقچی« و »هلگا اشمید« معاون مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا قرار است امروز ساعت 18 به 
وقت ژنو در این شهر دیدار و پیرامون مسائل باقی مانده گفتگو 
کنند. معاون اروپا و آمریکای وزیر امور خارجه نیز در مورد 
اینکه چه مسائلی هنوز بین ایران و 1+5 نهایی نشده است 
که باید در نشس��ت عراقچی و اش��مید بررسی شود، گفت: 
یکی دو مورد باقی مانده که در سطح کارشناسی امکان حل 
آن وجود نداشت که باید تصمیم گیری درباره آن به سطوح 
سیاسی کشیده می شد. آنها موضوعاتی است که از دیدگاه 
ما قابل حل است و موضوعاتی نیستند که بخواهند چندان 

مشکل اساسی ایجاد کنند.
روانچ��ی همچنین درباره اینکه آمریکا یک ش��رکت را 
در لیست تحریم های خود قرار داده است گفت: ما پیش از 
ای��ن نیز اعلام کرده ایم که این اقدامات پیام خوبی برای ما 
ندارد و اقداماتی است که قطعا برای ادامه کار مفید نیست. 
ما ای��ن موضوع را به صورت عموم��ی و گفت وگوهای 

دوجانب��ه ای که با هیئت آمریکایی داش��ته ایم به صراحت 
گفته ایم و تاکید کرده ایم این اقدامات فضا را تلخ می کند و 
نامناس��ب است. وی ادامه داد: در اولین فرصتی که با 5+1 
دیدار و گفت وگو کنیم این موضوع را به آنها اعلام خواهیم 
کرد و آقای عراقچی در مذاکراتی که با خانم اشمید خواهند 

داشت بر این موضوع تاکید می کنند.
روانچ��ی همچنین درباره اینکه آی��ا ایران با تاریخ 20 
ژانویه برای اجرای توافقات موافقت کرده اس��ت؟ به ایس��نا 
گفت: این موضوع بس��تگی به مذاک��رات آقای عراقچی با 
خانم اش��مید دارد، یک تفاهم اصولی وج��ود دارد که اگر 
مذاکرات خانم اشمید و آقای عراقچی به نتیجه برسد و این 
موارد حل ش��ود 20 ژانویه برای اجرای توافقات اعلام شود 
اما نمی توانیم به صورت قطعی اعلام کنیم که این موضوع 
20 ژانویه )30 دی( خواهد بود. هنوز زود است در این باره 
تصمیم بگیریم باید منتظر نتایج نشس��ت آقای عراقچی و 

خانم اشمید در ژنو باشیم.

توضیحات اعضای تیم هسته ای پیرامون اجرایی شدن توافق ژنو

هنگام ورود به دادگاه

فاطمه هاشمی: دادگاه انقلاب را اصلح نمی دانم!
دادگاه فاطمه هاشمی به صورت غیرعلنی برگزار 

و رای آن یک هفته دیگر اعلام می شود.
فاطمه هاش��می رفس��نجانی پیش از ورود به دادگاه با 
حض��ور در جمع خبرنگاران گفت: من درخواس��ت دادم تا 
دادگاه علنی برگزار شود اما تا این لحظه این اتفاق نیفتاده 
ضم��ن ای��ن که م��ن دادگاه انقلاب را اصلح به رس��یدگی 

نمی دانم.
وی افزود: احمدی نژاد در مجلس علیه خانواده لاریجانی 
صحب��ت کرد و 45 دقیق��ه از وقت مجلس ب��رای دفاع از 
خانواده لاریجانی گرفته شد ضمن این که یک نماینده هم 
علیه مهدی هاشمی صحبت کرد اما هیچ دفاعی از او نشد.
فاطمه هاشمی ادامه داد: من بعد از این اتفاق مصاحبه ای 
ک��ردم و گفتم برادران لاریجانی به جای این که خواس��تار 
حقوق ملت باشند خواستار حقوق خانوادگی خود هستند 

که همین صحبت منجر به اتهام علیه من شد.
همچنین هاش��می پس از خروج از دادگاه با حضور در 
جمع خبرنگاران، گفت: وکلا دفاعیات خود را انجام دادند و 

من هم متنی را آماده کرده بودم که خواندم.
وی اف��زود: من اته��ام وارده را قبول ندارم چون هدف 
من امر به معروف و نصیحت بوده و به عنوان یک شهروند 

این حق را دارم.
فاطمه هاشمی گفت: در قانون اساسی آزادی حق آزادی 
به شهروندان داده شده ضمن این که رای دادگاه یک هفته 
آینده صادر می شود. در جلسه دادگاه، عفت مرعشی دختر 

خود را همراهی می کرد.
به گزارش فارس، وکیل فاطمه هاشمی نیز پیش از ورود 
به دادگاه با حضور در جمع خبرنگاران در خصوص آخرین 
وضعیت پرونده مهدی هاشمی گفت: در پرونده مهدی هیچ 

اتفاقی نیفتاده است.
وی در خصوص دادگاه فاطمه هاشمی گفت: موکل من 
بعد از اظهارات یکی از نمایندگان مجلس مصاحبه ای داشته 
و گفته کاش مهدی برادر لاریجانی بود اما اشاره نکرده که 

منظورش کدام لاریجانی است.
وی با اش��اره به اتهام موکل خود مبنی بر نشر اکاذیب 
مدعی شد: ما به این موضوع اعتراض کردیم چرا که رسیدگی 
به اتهام شاکی خصوصی می خواهد و در این پرونده شاکی 

خصوصی وجود ندارد پس قابل رسیدگی نیست.
لاریجانی: هرگز شکایتی نسبت به

 فاطمه هاشمی نداشته و ندارم
رئی��س مجلس طی نامه ای به رئیس دادگس��تری در 

واکنش به مصاحبه فاطمه هاشمی مبنی بر اینکه لاریجانی 
از وی شکایت کرده است گفت: بنده هرگز شکایتی  نسبت 

به فاطمه هاشمی نداشته و ندارم.
در مت��ن  نامه علی لاریجانی خط��اب به آوایی رئیس 
دادگس��تری اس��تان تهران آمده است: براس��اس آنچه در 
رسانه ها منعکس گردیده سرکار خانم فاطمه هاشمی امروز 
92/10/18 در دادگاهی حاضر شدند و در مصاحبه ای اعلام 
نمودند به دلیل مطالبی که علیه اینجانب مطرح کردند به 
دادگاه فراخوانده ش��ده اند؛ بنده هرگز ش��کایتی نسبت به 

ایشان نداشته و ندارم.
لاریجانی تصریح کرده است: مطلبی اگر نسبت به این 
جانب مطرح کرده اند احتمالا به دلیل عصبانیت نس��بت به 
مطالبی بوده که در مجلس نس��بت به اخوی ایشان مطرح 
ش��د و بنده هم تذکر به گوینده دادم که احتمالا نشنیدند 
به هر تقدیر وجهی برای رسیدگی به این امر نمی بینم، بنده 
نسبت به کسانی  که سال گذشته با کفش و مهر به حقیر 
حمله کردند ش��کایتی نکردم این خواهر محترمه که فقط 
حرفی زدند و بنده نس��بت به س��خنان ایشان گله ای ندارم 
علی ایحال به هر نح��وی که مصلحت می دانید این پرونده 

را مختومه نمائید.

تناقض در ادعای فاطمه هاشمی
 و اظهارات وکیل مدافع

در آخرین س��اعات دیروز یکی از وکلای مدافع فاطمه 
هاش��می با اش��اره به نام��ه رئیس مجلس ب��ه رئیس کل 
دادگستری تهران گفت؛ موکل من هیچ جا اعلام نکرده که 

دادگاه امروز با شکایت رئیس مجلس تشکیل شده است.
وحید ابوالمعالی در گفت وگو با خبرنگار مهر گفت؛ هنوز 
نامه رئیس مجلس را مشاهده نکرده ام، و افزود؛ موکل من 
با شکایت مدعی العموم به دادسرا و دادگاه فرا خوانده شده 
و هیچگاه در تیم وکلا بحثی از ش��کایت رئیس مجلس در 

این پرونده مطرح نشد.
ادعای وکیل مدافع فاطمه هاش��می در حالی است که 
خانم فاطمه هاشمی صبح دیروز هنگام ورود به دادگاه علت 
حضورش را شکایت علی لاریجانی و آیت الله آملی لاریجانی 
اعلام کرده بود و تعجب آور است که وکیل ایشان ضرورتی 
نمی بیند که اظهارات ش��نیده شده موکلش را تکذیب کند 
ول��ی بع��د از آن که با نامه رئیس مجلس معلوم می ش��ود 
اظهارات موکل وی عاری از حقیقت و در حد شانتاژ خبری 
بوده اس��ت به یاد رس��الت خود برای تکذیب خبر یاد شده 

می افتد!

در کنفرانس خبری جک استراو

فرستاده انگلیس طفره رفت 
 پرسش های جدی بی جواب ماند

بقیه از صفحه اول
 متن نشست خبری به شرح زیر است:

در ابتدای این نشس��ت عباسعلی منصوری آرانی 
رئیس هیئت دوس��تی پارلمانی ایران و انگلیس در 
مجلس ش��ورای اس��لامی با اشاره به اینکه این سفر 
یک س��فر عادی محسوب می شود، گفت: از آنجا که 
گروه های تروریس��تی سعی می کنند تا فضاهایی را 
اش��غال کنند و مراوداتی را با نمایندگان پارلمان ها 
داش��ته باشند دوستان ما در پارلمان انگلیس با من 
تم��اس گرفتند و تلاش داش��تند تا برای هماهنگی 
دیدگاه ه��ا ب��ه جمهوری اس��لامی ای��ران بیایند تا 

دیدگاه های خود را در این رابطه همسو کنیم. 
وی افزود: مواضع خوب آقایان اس��تراو، لموند و 
کوربین در ارتباط با جمهوری اسلامی ایران و اینکه 
ما حق غنی سازی داریم و گروه های تروریستی را به 
عنوان گروه های تروریس��تی می شناسند و اسرائیل 
س��رزمین های فلس��طینی را اش��غال کرده اس��ت، 
داش��ته اند که شما می توانید آن را در روزنامه ها و یا 

بی بی سی ببینید. 
رئیس هیئت دوستی ایران و انگلیس در مجلس 
ادام��ه داد: من از این تی��م و مواضع آنها در دیدارها 
تش��کر کردم و شاید امروز ش��فاف تر با شما سخن 

بگویند. 
منصوری آرانی گف��ت: بنابرای��ن منافع ما ایجاب 
می کرد که این جلس��ه را داش��ته باش��یم. دیروز ما 
ملاقاتی را داش��تیم و ح��ول موضوعات مختلف به 
تبادل نظر پرداختیم. همچنین در یک ضیافت شام 

شرکت کردیم. 
وی افزود: متاسفانه روابط ما در گذشته به صورتی 
نبوده است که ما با آن افتخار بکنیم اما قرار نیست ما 
در گذشته متوقف شویم و باید آینده را بسازیم. این 
هیئت، ملاقاتی با آقای ظریف و آقای شفیع داشتند 
و همچنین از موزه صلح بازدید کردند و بسیار تحت 
تاثیر ق��رار گرفتند، امروز ه��م در دفتر مطالعات با 
پژوهش��گران جلسه ای داشته و بازدیدی نیز از موزه 

مجلس و مجلس مشروطیت داشتند. 
در ادام��ه این دیدار، جک اس��تراو رئیس هیئت 
پارلمانی دوس��تی ایران و انگلی��س در پارلمان این 
کشور در مقدمه سخنان خود با تشکر از خبرنگاران 
ایرانی و همچنین منصوری آرانی گفت: س��فر ما در 
راستای یک دیدار پارلمانی است نه یک دیدار دولتی 
که دوستانمان از نمایندگان پارلمان انگلیس نیز ما 

را همراهی می کنند. 
رئیس هیئت دوس��تی پارلمانی ایران و انگلیس 
ادامه داد: ما همگی از تمام احزاب هستیم و به این 
دلیل دعوت آقای منصوری آرانی را پذیرفتیم چراکه 
ما دوست ایران هس��تیم و می خواهیم برای ارتقای 
روابط دوجانبه تلاش کنیم. همانطور که ما گفتیم، 
زمانی که آقای روحانی زبان فعلی را برای صحبت با 
دنیا انتخاب کردند تاثیر بسزایی در بهبود چهره ایران 

در آمریکا و اروپای غربی داشته است. 
وی اف��زود: اولین م��ورد در مذاکرات ما، پرونده 
هسته ای بوده است. من و همکاران من حامی حقوق 
هسته ای هستیم که نه تنها برای ایران بلکه برای تمام 
کشورهایی که می خواهند از انرژی صلح آمیز هسته ای 
استفاده کنند قرار گرفته است. ما اینجا نیستیم که 
پیش بینی کنیم وزیر خارجه ایران و 1+5 قرار است 
چه کاری انجام دهند، ما با دقت این مشاهدات خود 
را درخص��وص توافقنامه ژنو ثب��ت کردیم و به آنها 

گوش داده ایم. 
نماینده پارلمان انگلستان ادامه داد: ما معتقدیم 
در اج��رای فاز اول ای��ن توافقنامه نتیجه مطلوب به 
دس��ت آمده اس��ت و امیدواریم ک��ه در ادامه نتایج 

مطلوب به دست بیاید. 

اس��تراو در ادام��ه تصری��ح کرد: م��ا همچنین 
درخصوص مسائل دیگری ازجمله بحران در سوریه، 
روابط منطقه ای و بازگشایی سفارت و صدور ویزا در 
کشور شما صحبت کردیم، من این را باید بگویم به 
طور رس��می از آقای منصوری آرانی و گروه دوستی 
پارلمانی ایران و انگلیس در مجلس شورای اسلامی 
ایران دعوت کردیم که از پارلمان انگلیس دیدار کنند. 
وی در پاسخ به سوال خبرنگار پرس تی وی درباره 
عدم محکومیت آقای مرداک صاحب شبکه رسانه ای 
که از مقامات این کشور جاسوسی می کردند، گفت: 
ممکن است ما در برخی از موارد، توافق نظر نداشته 
باش��یم ام��ا دلایلی وج��ود دارد تا در م��واردی که 
اختلاف نظر داریم باید با یکدیگر همکاری کنیم اما 
درباره سوال شما باید بگویم که هم اکنون سردبیران 
ارشد رسانه آقای مرداک در دادگاه جنایی انگلیس 

در حال محاکمه هستند. 
نماینده پارلمان انگلیس ادامه داد: در مورد سوال 
دیگر شما درباره برخورد تبعیض آمیز با پرس تی وی 
بای��د بگویم که این برخ��ورد از طریق »آفکام« که 
کمیس��یون نظارتی مجلس انگلیس اس��ت، صورت 

گرفته است. 
استراو در پاس��خ به سوال دیگری درباره موضع 
این گروه پارلمانی درباره مس��ائل هسته ای گفت: ما 
و آقای هیگ وزیر امور خارجه انگلیس بسیار درباره 
توافقات ژنو خوشبین هستیم و به شما می گویم که 

این توافق می تواند ادامه پیدا کند. 
وی در پاسخ به س��وال خبرنگار فارس در مورد 
موضع دوگانه انگلس��تان درباره بحث تروریس��م در 
سوریه و ارسال سلاح به این کشور و سکوت در برابر 

س��رکوب مردم بحرین گفت: من به ش��ما اطمینان 
می دهم که انگلیس سلاح به سوریه نمی فرستد و نه 
پارلمان انگلیس و نه دولت انگلیس و نه MI6 هیچ 

سلاحی را به سوریه نفرستادند. 
وزیر سابق خارجه انگلیس ادامه داد: ما دیدگاه های 
خودمان را درباره سوریه در ملاقات با مقامات ایرانی 
به اطلاع آنها رسانده ایم و تنها راه حل مسئله سوریه 
این است که ایران در کنفرانس ژنو 2 شرکت کند. 
اس��تراو ادام��ه داد: م��ن و همکارانم ای��ن را به 
مخاطبانمان در 2 روز گذشته گفته ایم و به نمایندگان 
مجلس هم یادآور شدیم که جمهوری اسلامی بدون 
هیچ پیش شرطی به کنفرانس ژنو2 دعوت شود و به 

طور کامل در آن مشارکت داشته باشند. 
وی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار فارس درباره 
حضور اتباع انگلیس در بین گروه های تکفیری گفت: 
هم اکنون صدها نفر از جهادگران از تمامی کشورها در 
سوریه حضور دارند و در این بین ممکن است اتباع 
انگلیسی نیز حضور داشته باشند و مقامات امنیتی ما 
در این باره نگرانی جدی دارند و ما نیز تمام تلاشمان 

این است که آنها را شناسایی کنیم. 
جرمی کوربین دیگر عضو هیئت پارلمانی ایران در 
کشور انگلیس نیز در این نشست گفت: دولت انگلیس 
در ماه اوت علیه مداخله نظامی در سوریه رای داد و 
راه حل پایان این تراژدی در سوریه این است که ایران 

حتما در کنفرانس ژنو حضور داشته باشد. 
در ادامه، نماینده شبکه خبری الاتجاه از استراو 
پرس��ید؛ ایران همیشه انگلیس را به دخالت در امور 
داخلی خود متهم می کند، شما چه تضمینی می دهید 
که انگلیس  دیگر در امور داخلی این کشور دخالت 

نکند که وی در پاس��خ به این س��وال گفت: ایران و 
انگلیس در روابط خود مسائل مختلفی داشته اند که 
می توان به کودتای 28 مرداد و همچنین وارد شدن 
نیروهای متفقین به ایران و انحصار تنباکو اشاره کرد 

و ما این را قبول داریم. 
وی اف��زود: اما در دهه های اخی��ر این را باید به 
شما بگویم که دولت انگلیس به استقلال و تمامیت 
ارضی ایران احترام گذاشته است و هیچ دخالتی در 
امور داخلی ایران نداش��ته است و این درباره دولت 
کارگری که من عضو آن بوده ام صدق می کند و دولت 
فعلی انگلیس نیز چنین دخالتی را انجام نمی دهد. 

در ادامه، خبرنگار ایسنا از رئیس هیئت پارلمانی 
انگلیس پرسید که علت پذیرش حق غنی سازی در 
خاک ایران در مذاکرات ژنو چیست در حالی که شما 
در مذاکرات خود با چنین کاری موافقت نمی کردید، 
که وی در پاسخ گفت: من نمی خواهم وارد مسائلی که 
در آن زمان توافقنامه را امضا کردم و تمامی مواضع 
خودم را در کتابم توضیح دادم، بشوم و اگر بخواهید 
می توانم کتابم و ترجمه فارسی آن را در اختیار شما 
بگذارم آنچه که الان مهم اس��ت این است که توافق 

ژنو اجرا شود. 
استراو گفت: ما امیدواریم که توافق جامع مورد 
اجرا قرار بگیرد و آن توافق نیز حتما ش��امل برنامه 
غنی س��ازی در ایران خواهد بود و این توافق باید با 
اقدامات اعتمادساز همراه باشد و دو طرف به تعهدات 

خود عمل کنند. 
وی در پاس��خ به س��وال خبرنگاری درخصوص 
س��خنان جان س��اورز رئی��س MI6 درب��اره ترور 
دانشمندان ایرانی گفت: من از این موضوع بی خبرم 
و این سیاس��ت دولت انگلس��تان، ش��خص ایشان و 

MI6 نیست. 
وزیر امور خارجه س��ابق انگلی��س ادامه داد: اگر 
درس��ت به خاطر داشته باشم زمانی که دانشمندان 
ایرانی ترور شدند، دولت انگلیس آن را محکوم کرد. 
جرمی کوربین دیگر عضو این هیئت نیز در پاسخ 
به این س��وال گفت: زمانی که دانشمندان ایرانی به 
صورت ظالمانه ترور شدند، ما این سیاست را محکوم 
کردیم و گفتیم که چرا باید مردم ایران کشته شوند. 
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره تلاش کنگره 
آمری��کا برای تحریم ایران و افزایش طرفداران آن و 
واکنش احتمالی ایران درباره نقض توافقنامه افزود: 
در صورتی که این تحریم ها تصویب شود، ما واکنش 
بسیار بدی از سوی ایران خواهیم داشت. دولت ایالات 
متحده زیر توافقنامه ژنو را امضا کرده و براساس این 
توافقنامه یک نقش��ه راه مهیا شده که تحریم ها در 
چن��د ماه آینده کاهش پیدا خواه��د کرد و به طور 

کامل برداشته خواهد شد. 
نماینده پارلم��ان انگلیس ادامه داد: آقای هیگ 
)وزیر خارجه انگلیس( قاطعانه به نمایندگان پارلمان 
انگلیس اعلام کرده که توافقنامه ژنو سیاست دولت 
انگلیس اس��ت اما این نکته شایان ذکر است که در 
صورتی که تحریم جدیدی تصویب شود، ما واکنش 

سختی را در ایران خواهیم داشت. 
وی درخصوص برداشت های متفاوت از توافقنامه 
ژنو گفت: در توافقنامه های به این پیچیدگی، واژه هایی 
وجود دارند که باید تفسیر شوند. من معتقد هستم 
نه تنها آمریکا بلکه تمام کشورهای 1+5 به آن متعهد 

خواهند بود و به آن عمل خواهند کرد. 
لرد لموند نیز در پاسخ به این سوال تصریح کرد: 
آقای اوباما با صراحت اعلام کرده اند که هیچ تحریمی 
علیه ایران تصویب نخواهد ش��د و آن 2 سناتور نیز 
باید بدانند که روس��ای کمیته های سنا، تماما با این 
تحریم ها مخالف هستند و آقای اوباما نیز می توانند 

این تحریم ها را وتو کنند.

وزی�ر امورخارج�ه کش�ورمان در دی�دار با 
جک اس�تراو رئی�س و اعض�ای گ�روه پارلمانی 
انگلیس تاکید کرد جمهوری اس�لامی ایران در 

مقابل فشارها کوتاه نمی آید.
ج��ک اس��تراو رئی��س و اعضای گ��روه فراحزبی 
روابط پارلمانی انگلیس و ایران در پارلمان انگلس��تان 
سه شنبه ش��ب با وزیر امورخارجه کشورمان دیدار و 

گفت وگو کردند.
ظریف در این دیدار تلقی برخی طرف های خارجی 
در مورد اثربخش��ی تحریم ها را اشتباه خواند و تاکید 
کرد: جمهوری اسلامی ایران ثابت کرده است در مقابل 

فشار کوتاه نمی آید.
وی با اشاره به وجود دیوار بی اعتمادی بین ایران 
و غ��رب تصریح کرد: لازمه رس��یدن به تفاهم ایجاد 

اعتماد متقابل است.
وزیر امور خارجه کشورمان راه رسیدن به تفاهم در 
موضوع هسته ای ایران را بسیار آسان دانست و افزود: 
ب��ا توجه به این که مقام معظم رهبری به طور جدی 

دیدگاه ش��ان را در مورد حرام بودن س��لاح هسته ای 
اعلام نموده اند، دیدگاه ایشان از یکسو به لحاظ مذهبی 
اهمیت دارد و از س��وی دیگر جنبه استراتژیک دارد 
بدین معنی که س��لاح هس��ته ای در دکترین دفاعی 

جمهوری اسلامی ایران جایگاهی ندارد.
وی با اشاره به تحولات سوریه نیز خاطرنشان کرد: 
جمهوری اسلامی ایران برای شرکت در کنفرانس ژنو 2 
هیچ پیش شرطی را نمی پذیرد، اما اگر به این نشست 

دعوت شود نقشی فعال در آن ایفا خواهد نمود.
در این دیدار جک اس��تراو و س��ایر اعضای گروه 
فراحزبی روابط پارلمانی انگلیس و ایران در پارلمان 
انگلستان نقطه نظرات خود را پیرامون مناسبات دو 
جانبه، موضوع هس��ته ای، تحولات منطقه و روابط 
جمهوری اس��لامی ای��ران و اتحادی��ه اروپایی بیان 

نمودند.
جک اس��تراو در بخشی از سخنان خود با اشاره به 
وضعیت کنونی روابط ایران و انگلیس، بر تلاش برای 

بهبود مناسبات دو جانبه بین دو کشور تاکید کرد.

در دیدار جک استراو و هیئت پارلمانی انگلیس

ظریف: ایران در مقابل فشارها کوتاه نمی آید


